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اقتصادی

گــروه اقتصادی - در هفته های 
پایانی سال گذشــته، وزارت صمت 
در راســتای قانــون واردات خودرو، 
تصمیم گرفت تا متقاضیان این خودرو 
در ســامانه یکپارچه ثبت نام کنند و در 
همان شروع کار نیز ۵۰۰ میلیون تومان 
در حســاب بانکی خود مسدود کنند. 

در نهایت اعلام شــد کــه حدود ۱۲۰ 
هــزار نفر در این طــرح ثبت نام کرده 
اند و مدتی بعــد در اقدامی عجیب و 
ســوال برانگیز، تنها حــدود ۳۴ هزار 
نفر تاییــد نهایی شــدند و باقیمانده 
افــراد متقاضی نیز چندین هفته بعد و 
با اعتراض بســیار، بالاحره توانستند 
۵۰۰ میلیون تومان بلوکه شــده خود 
را از بانــک دریافت کنند. چند ماه بعد 

نیز  مدیر طرح واردات خودرو وزارت 
صمــت گفت: از این تعداد ۴ هزار نفر 
از خرید انصراف دادند و به این ترتیب 
۳۰ هــزار نفر در نوبت تحویل خودرو 
قرار گرفتنــد که فقط تعداد محدودی 
از ایــن ۳۰ هزار نفــر موفق به تحویل 

خودرو های خود شده اند.  
امــا در این میــان و در حالی که 
سخنگوی وقت وزارت صمت وعده 

داده بــود که تا پایان بهار امســال ۲۰۰ 
خودرو به کشــور وارد خواهد شــد، 
گمرک اعلام کرد در بهار امســال ۲۴۱ 
دســتگاه خودرو ســواری و به ارزش 
۵.۶ میلیون دلار به کشــور وارد شده 
اســت. مدتی بعد و با فشــار رسانه ها 
و گلایه متقاضیــان در صف مانده، بر 
تعداد این خودرو ها افزوده شد و حالا 
در جدیدتریــن آمار رســمی گمرک 
مشخص شده است که از ابتدای سال 
تا پایان آبان ماه )یازده روز قبل( ۳ هزار 
و ۴۸۸ دســتگاه خودروی سواری به 
ارزش ۶۹ میلیــون و ۶۱۵ هزار دلار به 
کشور وارد شده است. آماری که نشان 
می دهد نه تنها وعده واردات ۲۰۰ هزار 
خودرو به ســنگ خورده است، بلکه 
همان ۳۰ هزار نفر ثبت نام کننده نهایی 
هم امیــدی به دریافت خودروی خود 
ندارند! هرچند علی آبادی وزیر صمت 
در آبان ماه وعده داده بود که "واردات 
خودرو های نو براســاس برنامه پیش 
می رود و تا آذرماه تکلیف تمام کسانی 
کــه ثبت نام کرده اند روشــن و نحوه 

دریافت خودرو مشخص می شود. "
اما ســرعت واردات لاک پشتی 
خودرو هــای خارجــی، اوضــاع را 
بــه گونه دیگــری نشــان می دهد و 
موضوع خودرو هــای وارداتی هنوز 
برای بســیاری از این ۳۰ هزار متقاضی 

تعیین تکلیف نشده است.
حــال از وعده واردات ۲۰۰ هزار 
خودرو یا بهتر بگوییم وعده رســیدن 
۳۰ هزار خودرو به دست ۳۰ هزار ثبت 

نام کننده تا آذرماه که بگذریم، موضوع 
مهم دیگری در میان اســت که بدست 
فراموشــی مســئولان صمت سپرده 
شده است. قانونی که بر لزوم واردات 
خودرو های اقتصادی تاکید داشــت و 
حتــی وزیر وقت صمت یعنی فاطمی 
امین نیز گفته بود: تمرکز وزارت صمت 
بر واردات خودرو های اقتصادی است 
تا بتوان در سبد خودرویی خانواده های 
متوسط و کم درآمد جای داشته باشد. یا 
در جای دیگری تاکید داشت: "واردات 
خودرو هــای اقتصــادی بــه منظور 
دسترسی قشــر های متوسط با درآمد 
کمتــر جامعه و همچنین ارتقای کیفی 
صنعت خودروی کشور در دستور کار 

قرار خواهد گرفت. "
امــا نگاهی به ســامانه یکپارچه 
عرضه خودرو های وارداتی داشته باشیم 
نشــان می دهد که همین تعداد اندک 
خــودروی وارداتی به روایت گمرک، 
دارای قیمت هــای میلیاردی هســتند 
که هیچ نشــانی از خودروی اقتصادی 
برای مــردم ندارند. خودرو هایی که با 
در نظر گرفــت هزینه هایی همچون 
بیمه شــخص ثالث، مالیات بر ارزش 
افــزوده، هزینه های شــماره گذاری، 
اسقاط خودروی فرسوده، کرایه حمل؛ 
ارقامی بعضا بالای سه میلیارد تومان نیز 
خواهند داشت. خودرو هایی که حالا 
قرار اســت در هوای آلوده شهر هایی 
همچــون تهــران، به دســت لوکس 
سوارانی برسد که از مدل های قدیمی 
آن ها خسته شــده اند و به زودی مدل 

۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ را ســفر می شــوند و 
سایر ۲۰ و چند هزار متقاضی در صف 
مانده ی سامانه یکپارچه نیز، همچنان 
باید چشم انتظار تعیین تکلیف از سوی 
وزارت صمت باشــند تا شــاید چند 
ماه دیگر به خودروی مورد نظرشــان 

برسند.
جمع بندی

با همــه این اوصــاف؛ اضطرار 
آلودگی هــوا، افزایش مصرف بنزین، 
حبــاب قیمتــی در بازار خــودرو و 
مواردی از این دســت؛ همگی نشان از 
نبود مدیریت صحیح در ابعاد مختلف 
دارد که شــاید یکی از مهم ترین آن ها، 
فراموشــی وعــده واردات ۲۰۰ هزار 
خودروی روز دنیا به کشــورمان باشد 
کــه قرار بود تا قبل از تابســتان راهی 
خیابان های کشــور شــود. وارداتی 
کــه در گام اول به خــروج ده ها هزار 
خودروی پرمصرف و فرســوده منجر 
می شــد تا حداقل تاثیر آن در کاهش 
آلودگی این روز های شهر های بزرگ 
همچون تهران را شاهد باشیم. اما آنچه 
تا به امروز محقق شــده، ناامید کننده 
اســت و از آن بدتر تولید خودرو های 
داخلی پرمصرف اســت که همچنان 
ادامه دارد! ناگفته نماند که اجرای قانون 
واردات خودرو های کارکرده نیز چند 
ماهی اســت که در مرحله وقت کشی 
از ســوی تیم اقتصادی دولت است و 
نیازمند توجه نماینــدگان مجلس در 
 مقام نظارت بر حســن اجرای قانون 

است. 

آقای وزیر؛ متقاضیان خودرو های وارداتی هنوز تعیین تکلیف نشده اند؛

نه خودروی اقتصادی آمد و نه 
۲۰۰ هزار خودروی وارداتی!

قرار بود تا قبل از تابستان ۲۰۰ هزار خودروی روز دنیا راهی خیابان های کشور شود. وارداتی که در گام اول 
به خروج ده ها هزار خودروی پرمصرف و فرسوده منجر می شد تا حداقل تاثیر آن در کاهش آلودگی این روز های 

شهر های بزرگ همچون تهران را شاهد باشیم

گروه اقتصادی - اداره اقتصادی 
ســازمان اطلاعات مرکــزی آمریکا 
)ســیا( در گزارشی، وضعیت ناوگان 
کشــتیرانی منطقه خاورمیانه را اعلام 
کرده است. در این میان چین و چندین 
کشــور آســیایی دیگر مشهودترین 
تغییــرات را در الگوهــای تجارت 

دریایی دارا هستند.
طبــق آمارهــای جهانی اعلام 
شــده از وضعیت تجــارت دریایی، 
حجم جابجا شــده در مســیرهای 
درون منطقه ای میــزان ۲۷.۶ درصد 
از تجارت جهانی در ســال ۲۰۲۲ را 
به خود اختصاص داده است و بیشتر  
به دلیل فعالیت پویــای حمل ونقل 
کانتینــری درون آســیایی و زنجیره 
تامین تولید به ویژه در کشــورهای 

آسیای شرقی بوده است.
مســیرهای درون آسیایی که به 
زنجیره تامین درون منطقه ای خدمات 
می دهنــد، بالاترین نرخ رشــد را از 
سال ۲۰۲۱ تا ۲۰۲۲ به ثبت رساندند 
کــه منعکس کننده الگوهــای تولید 

جهانی است، جایی که چین به عنوان 
مرکز تولید جهانــی عمل می کند و 
کشورهای همسایه آسیای شرقی، آن 

را پشتیبانی می کنند.
راهکار اتخاذ شده توسط برخی 
شرکت ها برای تنوع بخشیدن به منابع 
تامین و کاهش وابستگی بیش از حد به 
چین، راهکاری است که بر اساس آن 
شرکت ها در خارج از چین گسترش 
می یابنــد و در عین حال همچنان در 
آنجا حضور دارند. به عنوان مثال، اپل، 
سامسونگ، سونی و آدیداس برخی 
از فعالیت های تولیدی خود را به دلیل 
هزینه های نیــروی کار و ملاحظات 
مدیریت ریســک از چین به آسیای 

جنوب شرقی منتقل کرده اند.
در این میان سهم واردات کانتینر 
ایالات متحده از ویتنام از چهار درصد 
در ســال ۲۰۱۷ به هشــت درصد در 
ســال ۲۰۲۲ و سهم هند از سه درصد 
به پنج درصد افزایش اما سهم چین از 
۴۰ درصد در سال ۲۰۱۷ به ۳۱ درصد 

در سال ۲۰۲۲ کاهش یافت.

پیش بینی رشــد جهانــی ۳.۲ 
درصدی بــرای ســال ۲۰۲۳ و ۲.۹ 
درصد برای ســال ۲۰۲۴ ارائه شــده 
است و پیش بینی می شود آسیا، به ویژه 
هند، آسیای جنوبی و آسیای مرکزی 

بالاترین رشد را ثبت کنند.
در ســال ۲۰۲۲، مســیر ترنس 
پسیفیک، تجارت بین آسیای شرقی 
)بیشتر چین( و ایالات متحده همچنان 
بــر جریان های تجــارت کانتینری 
جهانی تســلط داشت اما حجم کلی 
در ایــن مســیر از ۳۰ میلیون واحد 
TEUs )۲۰ فــوت( بــه میزان ۶.۵ 
درصد کاهش یافت. در سال ۲۰۲۱ به 
۲۸ میلیون TEUs و در ســال ۲۰۲۲ 
حجم در مسیر آسیا-اروپا ۴.۹ درصد 

کاهش یافت.
محموله های فله خشک در سال 
۲۰۲۲ به دلیل اختــلال در صادرات 
اوکرایــن، قیمت بالای انرژی و روند 
در اقتصــاد چیــن، ازجمله کاهش 
شدید بخش املاک و مستغلات چین 
کاهش یافت. تقاضــا برای فله های 

خشک عمده در ســال ۲۰۲۳ بهبود 
یافت که ناشــی از بهبود اقتصادی در 
چیــن بود. در ســال ۲۰۲۳، به دنبال 
اصلاحات سیاستی با هدف تضمین 
عرضه زغال ســنگ بــرای مقابله با 
اثرات ال نینو، واردات زغال ســنگ 
به چین به ویژه از فدراســیون روسیه 

به طور قابل توجهی افزایش یافت.
مالکان کشتی

در آغاز سال ۲۰۲۳، ۱۸ شرکت 
از ۳۵ شرکت بزرگ مالک کشتی، در 
آسیا بودند. چین بعد از یونان دومین 
کشور بزرگ مالک کشتی است و پس 
از آن ژاپن )سوم(، سنگاپور )چهارم(، 
هنگ کنگ، چین )پنجم(، جمهوری 
کره )ششــم( و اســتان تایوان چین 
)هشتم( قرار دارند. مالکان کشتی در 
چین ۱۱.۰۴ درصد از ناوگان جهانی 
را در اختیــار دارند و در رتبه دوم پس 
از یونــان با ۱۱.۸ درصد ســهم قرار 
دارند. مالکان کشــتی ژاپنی ۱۰.۷۳ 
درصد سهم دارند. هنگ کنگ، چین 
چهارمین کشــور بزرگ ثبت شــده 
جهــان از نظر تنــاژ وزن بود. از نظر 
تعداد شناورها، هنگ کنگ، چین ۲.۴ 
درصد از ناوگان جهانی را با مجموع 
۲۵۳۷ کشتی در اختیار دارد. بر اساس 
ارزش، کشتی هایی که با پرچم هنگ 
کنگ، چین حرکــت می کنند، ۶.۲۷ 
درصد ســهم در نــاوگان جهانی را 
نشــان می دهند که پرچــم خود را از 
نظر ارزش کشــتی در جایگاه ششم 

قرار می دهند.
سنگاپور رتبه پنجم را در پرچم 
هــای پیشــرو دارد و پس از آن چین 
در جایگاه ششــم و ژاپن در جایگاه 
دهم قــرار دارند. ســایر پرچم های 

این فهرست شــامل اندونزی )۱۲(، 
جمهوری کره )۱۸(، هند )۱۹(، ویتنام 
)۲۲(، مالزی )۲۵( و استان تایوان چین 
)۳۳( هستند. پرچم چین دومین رشد 
ســریع )۵.۴ درصد( را در سال ۲۰۲۲ 
به ثبت رســاند. سه کشور پیشرو در 
کشتی ســازی چین، جمهوری کره 
و ژاپــن، ۹۳ درصــد از تناژ نوســاز 
تحویل شده در سال ۲۰۲۲ را به خود 
اختصاص دادنــد و چین ۴۷ درصد 

سهم را به خود اختصاص داد.
در ســال ۲۰۲۲، کشتی هایی با 
پرچم هنگ کنــگ چین، چهارمین 
گروه بزرگ ســاطع کننده دی اکسید 
کربن )CO۲( از کشتیرانی در سطح 
جهان بودند. کشــتی هایی که توسط 
مالــکان در چین، ژاپن و یونان کنترل 
 CO۲ می شوند بیشترین سهم انتشار

را به خود اختصاص می دهند.
عملکرد حمل و نقل دریایی

در ســه ماهه دوم ســال ۲۰۲۳، 
بیشــترین اقتصادهــا، همانطور که 
توســط شــاخص اتصال کشتیرانی 
لاینر )LSCI( اندازه گیری شــد، در 
آســیا بودند. چین رتبه اول را به خود 
اختصاص داد و پس از آن جمهوری 
کره، ســنگاپور و مالزی قرار گرفتند. 
این کشــورها نسبت به سال قبل بین 
سه تا پنج درصد افزایش اتصال را ثبت 
کردند و در مقادیر شــاخص خود به 

رکوردهای بالاتری دست یافتند.
کشورهای آسیایی همچنان در 
عملکرد جابجایی محموله پیشــتاز 
هســتند. بر اساس شاخص عملکرد 
بنادر کانتینــری )CPPI( که به طور 
مشترک توســط بانک جهانی و اس 
اند پی گلوبال مارکت انتلیجینس تهیه 

شده اســت، ۱۸ بندر از ۲۵ بندر برتر 
جهان، از جمله ۱۱ بندر در شرق آسیا 
و چهار بندر در غرب آســیا در آسیا 
هســتند. بندر یانگشان، چین در رتبه 
اول شاخص عملکرد بنادر کانتینری 
۲۰۲۲ قــرار دارد و از رتبه چهارم در 
سال ۲۰۲۱ بالاتر رفته است. یانگشان 
در عملیات انتقال کالا سرمایه گذاری 
کرده، اتوماســیون را توســعه داده و 
قابلیــت همکاری سیســتم خود را 

افزایش داده است.
وضعیت ناوگان کشتیرانی 

منطقه خاورمیانه
اداره اقتصادی سازمان اطلاعات 
مرکزی آمریکا )ســیا( در گزارشی از 
وضعیت ناوگان کشــتیرانی منطقه 
خاورمیانــه اعلام کرد که ایران با دارا 
بودن ۹۴۲ کشــتی یکی از بزرگترین 
قدرت های تجارت دریایی منطقه در 

سال ۲۰۲۲ بوده است.
طبق نمودار اعلامی این سازمان، 
ایران بعد از کشور ترکیه دومین قدرت 
منطقه در این بخش و بیست و پنجمین 
کشــور در جهان است و بعد از ایران، 

امارات با ۶۳۶ کشتی قرار دارد.
ناوگان کشــتیرانی ایران بیش از 
دو برابر ناوگان کشــتیرانی عربستان 
سعودی با رقم ۴۱۳ کشتی قرار گرفته 
و این کشور را سومین قدرت تجارت 
دریایــی در منطقه خاورمیانه معرفی 
کرده اســت. بحرین با دارا بودن ۱۹۰ 
فروند کشتی و کویت با ۱۶۶ کشتی به 
ترتیب در رتبه های چهارم و پنجم از 
این نظر قرار دارند. قطر با ۱۲۳ فروند، 
عراق با ۷۵ فروند، عمان با ۵۷ فروند، 
لبنــان با ۴۹ فروند و اردن با ۳۵ فروند 

در رتبه های بعدی قرار گرفتند.

جایگاه کشتیرانی ایران در خاورمیانه

ناگفتــه نمانــد کــه اجــرای قانــون واردات خودرو های کارکــرده نیز چنــد ماهی 
اســت کــه در مرحله وقت کشــی از ســوی تیــم اقتصــادی دولت اســت و نیازمند 
توجــه نماینــدگان مجلــس در مقــام نظــارت بــر حســن اجــرای قانون اســت.  

اسحـق ارزانـی

تماس: 44424999 076         تحریریه: 09347685841
واتساپ: 09347680714      اینستاگرام: eghtesadkish@        تلگرام:09347680714

 روزنامه اقتصاد کیش

گروه اقتصادی - رئیس کل بانک 
مرکزی از راه اندازی صندوق تثبیت ارز 
خبر داد و گفــت: هیچ کمبودی برای 

عرضه درهم نداریم.
محمدرضــا فرزین در مراســم 
عرضه اولین اوراق مرابحه ارزی کشور 
در مرکز مبادله ایران، اظهارداشت: این 
اولین اوراق جدید ارزی اســت که در 
داخل ایران معامله می شود؛ یکی دوبار 
قبل در خارج از کشــور اوراق فروخته 

بودیم.
وی با بیان اینکه باید منابع لازم را 
برای رشد تولید فراهم کنیم، گفت: این 
اوراق یکی از مهمترین منابع تأمین مالی 

برای رشد تولید است.
فرزین ضمن اشــاره بــه اینکه 
بارها گفتیم سیاست اصلی ما در بانک 
مرکزی سیاست تثبیت است که شامل 
بخش های مختلف می شــود، تصریح 
کرد: در حوزه سیاست ارزی منظور ما 
از تثبیت کاهش بی ثباتی ارزی بود. اگر 
به زیر ۵ درصد برســد ارز را به سطح با 
ثباتی می رسانیم؛ الان توانستیم بی ثباتی 

ارز را کاهش دهیم.

مشتری برای درهم کم است
رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر 
اینکه مرکز مبادله مرجع ما برای سیاست 
گذاری ارز بوده است، افزود: بزودی آثار 
فعالیت های این مرکز را مشاهده خواهیم 
کرد. الان هیچ کمبودی در درهم نداریم؛ 
آنقدر در مرکز درهم عرضه می کنیم که 
کسی نمی خرد و آخر روز درهم اضافه 

هم می آید.
فرزیــن گفت: ســعی می کنیم 
علامت رو به جلو بدهیم؛ نمی خواهیم 
علامت رو به عقب بدهیم؛ می خواهیم 
بازرگانان قابلیت پیش بینی در بازار را 

داشته باشند.
ارزی  تثبیــت  صنــدوق 

تأسیس می شود
وی با اشــاره به تصویب صندوق 
تثبیت ارزی در بانک مرکزی اشاره کرد 
و گفت: صندوق توسعه ملی قبل از این 
صنــدوق ذخیره ارزی بــود ولی برای 
اینکه مابه التفاوت درآمد دولت از نفت 
را به بخش خصوصی بدهیم صندوق 
توسعه را تشکیل دادیم؛ صندوق تثبیت 
ارزی هم برای پوشش ریسک و خطر 

نوسانات نرخ ارز در آینده راه می افتد.
استفاده از ارزهای محلی به 

جای دلار
رئیس کل بانک مرکزی از برنامه 
این بانک برای جایگزینی ارزهای محلی 
بــه جای دلار و یورو خبر داد و تصریح 
کــرد: البته ارزهای محلی نوســانات 
بیشــتری دارند به دنبال مکانیزم های 
جدیدی هســتیم که از ارزهای محلی 
آنها اســتفاده کنیم تا دلار و یورو را در 
معاملات خــرد خودمان حذف کنیم؛ 
در عراق و ترکیــه می خواهیم این کار 
را بکنیم با ســوریه هم مذاکراتی اخیراً 

داشتیم.
وی گفت: تلاشــمان این است 
که ارز مرکز مبادله نرخ مرجع شــود و 
تابلوهای مرکز بــه بازار علامت دهی 
کند؛ باید در ایران بازار رگولیتر در بخش 
طلا و ارز داشته باشیم؛ بازار طلا بسیار 
بازار بزرگی اســت و نمی توانیم فقط 
روی ارز تمرکز کنیم و طلا را فراموش 

کنیــم. به همین دلیل باید برای طلا هم 
مقرراتی وضع کنیم و از ظرفیت آن در 

مرکز مبادله استفاده کنیم.
رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: 
مرکــز مبادله باید بتواند ثبات و آرامش 
را در بــازار ارز به وجود بیاورد و ارز را 
پیش بینی پذیر کند؛ خزندگی نرخ ارز 
در مقاطعی به ما آسیب میزند و تلاشمان 
این اســت با نهاد سازی رفتار نرخ ارز 
را در کشــورمان پیش بینی پذیر کنیم؛ 
با دستور نمی توان این کار را انجام داد.

وی با اشاره به انتظارات منفی که 
از سوی برخی افراد مشخص در جامعه 
شکل می گیرد گفت: نظرسنجی های ما 
نشــان می دهد انتظارات تورمی گرچه 
همچنان بالاســت ولــی کاهش یافته 

است.
نرخ رشــد نقدینگی به 26.4 

درصد کاهش یافت
فرزین نرخ رشد نقدینگی را ۲۶.۴ 
درصــد اعلام کرد و گفت: تلاشــمان 

کاهــش این نرخ تا پایان ســال به ۲۵ 
درصد است.

وی در ادامه با بیان اینکه تجار باید 
حتماً با مرکز در ارتباط باشند گفت: تمام 
عملیات ارزی به مرکز مبادله می آید و 
ما در بانک مرکزی فقط سیاست گذاری 
ارزی را خواهیــم داشــت؛ اقدامات 
خاصــی را هم درباره طــلا باید انجام 

دهیم.
وی گفت: بایــد بتوانیم از منابع 
ارزی استفاده کنیم؛ نرخ ۶ درصد برای 
ارز خیلی جذاب است و سرمایه گذاران 
داخل و خــارج می توانند از این اوراق 

)مرابحه( استفاده کنند.
وی گفــت: نبایــد آســیبی از 
سیاســت های پولی به رشــد بزنیم و 
انشــاالله این اقدام شروعی برای کمک 
باشــد؛ محصولات جدیدی هم داریم 
و هر مــاه منتظر محصــولات جدید 
برای ارز و طلا در مرکز مبادله باشــید. 
قیمت دارایی ها مثل ارز، طلا و مسکن 

خیلی کنترل شده است؛ در بازار کلًا نیز 
نوسانات کاهش یافته است؛ تورم تولید 
به زیر یک درصد و صنعت صفر درصد 
شده اســت و این ما را به آینده و ادامه 

سیاست تثبیت امیدوار می کند.
او تاکیــد کرد: تورم ســالانه هم 
انشــاالله با سیاســت های جدید بانک 
مرکزی کاهش پیدا می کند و امیدوارم 
برگردیم به متغیرهای بلندمدت اقتصاد 
کشور؛ چون در سال های اخیر به دلیل 
نوسانات دارایی ها محدود شده بودیم 
ولی الان فرصت مناســب سیاســت 
گذاری برای متغیرهای بلند اقتصادی 

است.

رئیس کل بانک مرکزی:

صندوق تثبیت ارز ایجاد می شود

۱۰ نکته درباره فرمول نجات صندوق ها 
با افزایش سن و سابقه بازنشستگی

گروه اقتصادی -  به جای آن که صندوق ها را با جلب سرمایه و افزایش ورودی 
ناشی از رشد اقتصادی یا تلاش برای رفع تحریم ها نجات دهند سراغ دم دست ترین 

فرمول رفته اند: افزایش سن و سابقه
مهرداد خدیر نوشت: مصوبۀ مجلس کنونی دربارۀ افزایش سن بازنشستگی در 
قالب بررسی برنامۀ هفتم توسعه و  با هدف نجات صندوق ها از بحران ورشکستگی 
کانون بحث های تخصصی و مردمی است و هر که از زاویه ای به آن می پردازد.چون 
پای پول و منافع مادی و حال و آیندۀ کثیری از مردم در میان است و صحبت از امور 
انتزاعی نیست چشم و گوش همه متوجه این قضیه است و دولتیان و مجلسیان هم 
مراقب اند به گونه ای تفســیر نکنند که به اعتراض اجتماعی بینجامد.راهکار اصلی 
مجلســیان توجه به سن و سابقۀ اشتغال است و به آنچه نپرداخته اند کاهش ورودی 
صندوق ها ) استخدامی های جدید( به سبب اشتغال نیروی کار خارجی یا بدهی های 
انباشتۀ دولت به صندوق هاست یا بیمه نبودن خدمات آنلاین و کاهش رشد اقتصادی 
به سبب تحریم ها. از این رو عجالتا سراغ دَم دست ترین راه حل رفته اند که همانا افزایش 
سن و سابقه است. به جای آن که صندوق ها را با جلب سرمایه و افزایش ورودی ناشی 
از رشد اقتصادی یا تلاش برای رفع تحریم ها و درنتیجه ازدیاد درآمد دولت و به تبع 
آن پرداخت بدهی های انباشته به صندوق ها نجات دهند سراغ دم دست ترین فرمول 
رفته اند که همانا افزایش سن و سابقه است و تازه این هم درمان قطعی نیست و تنها 
ورشکستگی را به تأخیر می اندازد.  جدای این اشارات  ۱۰ نکته - بیشتر اجتماعی و 

گاهی سیاسی - را هم به بهانه داستان بازنشستگی می توان یادآور شد:
۱. احتمال رد مصوبه در شــورای نگهبان به لحاظ شــرعی وجود دارد. چون 
شــخص با امید به بازنشسته شدن در زمانی مشخص به استخدام درآمده و غش در 
معامله نتوان کرد. مثلا اگر توافق اولیه بر ۳۰ ســال بوده نمی شود به ۳۲ سال افزایش 
داد. می توان به استخدامیِ ۲۰ ساله جدید گفت در ۶۲ سالگی بازنشسته خواهی شد 
اما قرارداد و توافق پیشینیان بر اساس ۳۰ سال خدمت بوده است. به زبان ساده تر قانون 

نباید عطف بما سبق شود یعنی پیش از تصویب را هم دربرگیرد.
۲. آموزۀ مشهور این است که »چو دخلت نیست خرج آهسته تر کن«. اما اگر 
پول ندارند چرا از هزینه ها نمی کاهند و دولت را سبک نمی کنند یا امور غیر ضرور 
را تعطیل؟ بخش قابل توجهی از بودجه در نهادهای »هدایتی« صرف می شود حال 
آن که می توان بخشی یا تمام آنها را به دستگاه های »رضایتی« انتقال داد. دست کم 
تا اوضاع مالی دولت رو به راه شود. دست کم به لحاظ روانی  مقایسه ها اثر سوء دارد. 
چگونه می توان مثلا خبر افزایش بودجه صدا وســیمایی را که صدا وســیمای اکثر 
مردم ایران نیســت و در بهترین حالت به ارگان طیفی با ۱۵ درصد پایگاه اجتماعی 
تبدیل شــده در کنار تضییقاتی از این دســت قرار داد یا چرا  این شــایعه را تکذیب 
نمی کننــد که حجاب بان های مترو حقوق هــم دریافت می کنند. همین تعارض ها 
توجیه صرفه جویی و نجات را دشوار می سازد.تصور کنید سرپرست خانواری از زن 
و فرزند خود بخواهد صرفه جویی کنند ولی خود او حاضر نباشد سیگارهای کمتری 
دود کند. بودجه را جاهای دیگر رســماً و عملًا دود می کنند و به اینجا که می رســند 
فشار می آورند. این حس با کاهش فاحش پایگاه اجتماعی و روندی که از ۲۵ شهریور 
پارسال تشدید شده آزارنده تر هم شده وگرنه زمان جنگ هم فشار بود. منتها این حس 

به جان و روان مردمان چنگ نمی زد که خودشان جدا هستند.
۳. برای خرید لباس جدید هم باید کمد را سبک کرد. داعیۀ اشتغال نیروی کار 
جدید با اصرار بر نگاه داشتن نیروی کار قدیمی سازگار نیست. این چه جور امید دادن 

به جوانان است وقتی حس کنند قرار نیست فضا برای آنان گشوده شود؟
۴. یگانه جلوه حکومت دینی آیا کنترل پوشــش زنان است یا این که متدینین 
امکان و فرصت عبادات و توجه به معنویات را هم  پیدا کنند؟ این که افراد مسن را 
بالاجبار به ادامۀ کاری که دیگر برای آنها لذت بخش نیست واداری و از امور عبادی 

و معنوی بازداری برگرفته از کدام متن دینی است؟
۵. حق بیمه را کارگر و کارفرما طی سال ها پرداخته اند و سازمان تأمین اجتماعی 
امانت دار بوده حالا از این مثلث تنها ضلع تصمیم گیر حکومت شده است. هر سال 
قربان صدقۀ کارگران می روند و به اینجا که می رســند خودشان امکان تصمیم گیری 
ندارند. از حق تشــکیل سندیکا هم محروم اند. با این همه تشکل های موجود هم با 
این مصوبه مشــکل دارند. وجه مهم تر این که صندوق برای رفاه بازنشسته ها ایجاد 
شد نه این که بازنشسته باید به فکر نجات آن باشد. به باور مصطفی ملکیان اصالت 
با انسان گوشت و پوست و خون دار است نه با مفاهیم انتزاعی. با این نگاه نمی توان 
به نام توسعه یا برنامۀ هفتم انسان گوشت و پوست و خون دار را ندید و آدم ها را در 

قالب عدد و رقم دید و سنجید.
۶. مرکز بررســی های اســتراتژیک ریاست جمهوری در دولت قبل و در سال 
۱۳۹۵ پژوهشی انجام داد و بعد از اولویت بندی ها و از ۷ مسیر توانست ۱۰۰ مسأله 
و در واقع ابَرَ مســأله را به ترتیب اولویت فهرســت بندی کند. در آن فهرست بحران 
صندوق های بازنشســتگی در ردیف ۷۳ قرار داشت و در اولویت نبود.  ۵ مورد اول 
اینها بود: ضرورت اصلاحات ساختار اقتصادی، تأمین آب، بیکاری، فساد سیستمی 
و ناامیدی درباره آینده. ۵ فقره بعد هم اینها: سرمایه اجتماعی، ریزگردها، پیامدهای 
بحران آب، فقر و نابرابری و رکود اقتصادی. سیاست، فن اولویت هاست و از مجلس 
انقلابی می توان پرسید چگونه ناگهان سراغ مورد ۷۳ رفتید ولی قبلی ها را وانهادید؟ 
شــاید بگویند چون ما اهل مدیریت جهادی - جهشی هستیم جِدّ و جهد و جهش 
کردیم و ناگهان سر از مورد ۷۳ درآوردیم. یا بگویند آن پژوهش مردود است و باطل. 
چــون کار نئو لیبرال هــا بود و ما چرخ را از نو اختراع کرده ایم و به ترتیب اولویت در 
مجلس به این فقرات پرداختیم: در سال اول در مقابل احیای برجام سنگ انداختیم با 
مصوبه اقدامات راهبردی رفع تحریم ها. بعد سراغ کنترل فضای مجازی رفتیم با طرح 
صیانت. در گام سوم سعی بلیغ نشان دادیم در مصوبه حجاب و در گام چهارم هم به 

سن و سابقه بازنشستگی رسیده ایم!
۷. این همه اصرار بر آزادی انتخابات مجلس به خاطر این است که مجلس نشینان 
نماینده اکثریت مردم باشد نه اقلیت و کارشناسان به پارلمان راه یابند.  آقای صادق 
لاریجانی رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام هم گفته است این مصوبه به کارهای 
کارشناسی نیاز داشت و لحاظ نشده.  البته وقتی خبر را دقیق خواندیم دریافتیم در دیدار 
با فعالان کارگری اســتان مازندران این سخن را گفته اند و یادمان آمد ایشان نماینده 
اســتان مازندران در مجلس خبرگان رهبری است و انتخابات آن هم در پیش است. 
همچنین به یاد آوردیم در روزگاری که ریاست دستگاه قضا را برعهده داشتند انتقاد 
از نظارت استصوابی "ذنب لایغفر" رسانه ای بود و خوش بختانه اکنون چنین نیست 
و شخص ایشان هم مانند گذشته درباره نظارت استصوابی نمی اندیشد. به دوسبب: 
نخست رد صلاحیت برادر به استناد همین اختیار و دیگری خروج خود او از دایره 
فقیهان شورای نگهبان.ربط این قضیه اما با سن وسابقه بازنشستگی چیست؟ این است 
گه گفته اند کارِ کارشناسی در مصوبه نشده. اما چرا نشده؟ چون نظارت استصوابی 

مجال راه یابی کثیری از صاحبان ایده و طرح ونظر به مجلس را ستانده است.
۸. در توجیه این مصوبه به واقعیت های موجود اشاره شده و دیگر کسی شعار 
نمی دهــد بلکــه مدام عدد و رقم ارایه می دهند. اما کاش اســتناد به عدد و رقم را به 
عرصه های دیگر هم تســری دهند و دست بردارند از طرح شعارهایی که مضحک 
بودن برخی از آنها مانند آنچه اولین وزیر کار دولت آقای رییسی مدعی بود عیان و 

عریان شد.
۹. در صــورت تأییــد مصوبه و تبدیل آن به قانون چون از ســال بعد اجرایی 
می شود موجی از تقاضای بازنشستگی تا پایان سال جاری را شاهد خواهیم بود. آیا 
برای این قضیه هم تدبیری اندیشــیده اند یا وقتی اتفاق افتاد برای آن فکری می کنند 

مثل امور دیگر!
۱۰. ســرانجام این که چرا از مدعیان مدیریت جهادی و جهشی در این فقره - 
نجات صندوق های بازنشســتگی از بحران ورشکستگی - معجزه ای سر نمی زند؟  
مگر بارها نگفته اند دولت قبل در پرداخت حقوق مرداد ۱۴۰۰ هم مانده بود و اینها 
هنوز مستقر نشده تأمین کردند و بعد ناگهان فوج فوج واکسن کرونا وارد کردند تا 
دیگر روزی ۷۰۰ نفر نمیرند. این کارها خرق عادت بشری است  و جز با رشحاتی 
از عصای موســوی و دَم مســیحایی شدنی نیســت. چرا آن عصا و دَم را در نجات 
صندوق های بازنشستگی به کار نمی بندند و سراغ فرمول های دنیوی و نئولیبرالی با 

اتکا به سن وسابقه رفته اند؟
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